
UCHWAŁA Nr XXIII/145/2020 

RADY GMINY GRZMIĄCA 

z dnia 12 sierpnia 2020 r.  

 

w sprawie rozpatrzenia petycji Koalicji Polska Wolna od 5G. 

 

 

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (tj. 

Dz. U. z 2020 r. poz. 713) w zw. z art. 9 ust. 2 i art. 13 ust. 1 ustawy  

z dnia 11 lipca 2014 r. o petycjach (tj. Dz. U. z 2018 r., poz. 870) Rada Gminy Grzmiąca 

uchwala, co następuje: 

 

§ 1. Postanawia się nie uwzględnić wniosków zawartych w petycji Koalicji Polska Wolna 

od 5G z dnia 27.03.2020 r. 

 

§ 2. Zobowiązuje się Przewodniczącą Rady Gminy Grzmiąca do zawiadomienia wnoszącego 

petycję o sposobie jej załatwienia. 

 

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

 

 

         Przewodniczący Rady Gminy 

 

              Monika Stokowiec 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

UZASADNIENIE 

 

 

W dniu 27 marca 2020 r. do Rady Gminy Grzmiąca wpłynęła petycja Koalicji Polska 

Wolna od 5G, która wnosi o: przyjęcie przez Radę Gminy Grzmiąca uchwały w sprawie 

ochrony zdrowia mieszkańców przed elektroskażeniem, zobowiązanie Wójta Gminy 

Grzmiąca do wykonania Uchwały, opublikowania jej na stałe na stronie internetowej urzędu 

gminy oraz profilu Facebooka Urzędu Gminy Grzmiąca, przekazania uchwały dyrektorom 

wszystkich szkół i przedszkoli na terenie gminy, przekazania uchwały władzom 

wojewódzkim i krajowym. 

 

Wnoszący petycje przedstawił następujące stanowisko: 

W dniu 25 stycznia 2020 r. odbył się światowy dzień protestu przeciw zwiększaniu 

ekspozycji ludności na promieniowanie mikrofalowe, a także przeciw eksperymentowaniu na 

ludziach z użyciem nowych częstotliwości, tzw. fal milimetrowych, które będą stosowane  

w nowym standardzie telefonii komórkowej, sieci 5G. Nie ma jeszcze badań dotyczących 

wpływu przewlekłej ekspozycji na promieniowanie, które będzie emitowane przez nadajniki  

i telefony w tym standardzie, na ludzkie zdrowie, a dotychczasowe badania wskazują na duże 

prawdopodobieństwo, że negatywne dla środowiska i człowieka skutki oddziaływania fal 

milimetrowych i PEM o innych częstotliwościach będą się sumować. Tysiące niezależnych 

badań naukowych potwierdzają, że niejonizujące promieniowanie elektromagnetyczne jest 

szkodliwe dla ludzi i środowiska. Do udokumentowanych skutków zdrowotnych należą: 
uszkodzenia DNA, nowotwory, efekty neurologiczne/ neuropsychiatryczne (w tym choroba 

Alzheimera, autyzm, ADHD i zaburzenia zachowania u dzieci), wzrost zjawiska apoptozy 

(zaprogramowanej śmierci komórki), rozszczelnienie bariery krew-mózg, problemy 

kardiologiczne, stres oksydacyjny/uszkodzenia spowodowane przez wolne rodniki, 

zaburzenia układu hormonalnego, bezpłodność, poronienia, nadwrażliwość 
elektromagnetyczna (electrohypersensitivity – EHS) i wiele innych.  

Technologia 5G spowoduje drastyczny wzrost ekspozycji na pola elektromagnetyczne, 

której nie da się uniknąć. Istniejąca przy Światowej Organizacji Zdrowia (WHO) 

Międzynarodowa Agencja ds. Badań nad Rakiem (IARC) zaklasyfikowała w 2011r. 

mikrofale stosowane w komunikacji bezprzewodowej jako możliwy czynnik rakotwórczy dla 

ludzi. Fakt ten podkreślają również autorzy ekspertyzy zleconej przez Ministerstwo Zdrowia, 

która w ocenie wnoszącego petycję została zatajona przez rząd aż do momentu 

przegłosowania przez Sejm tzw. megaustawy telekomunikacyjnej, która ma ułatwić 
operatorom wprowadzenie w Polsce sieci 5G.  

Jak ludzie i inne organizmy żywe zareagują na eksperyment, jakim jest de facto 

wprowadzenie 5G, nikt nie jest w stanie dziś określić. Mimo to operatorzy już uruchamiają tę 
technologię, lub jej testy, w wielu polskich miastach. Fale milimetrowe wymagać będą 
ogromnego zagęszczenia nadajników, które, zgodnie z wymogami technologii 5G, będą 
instalowane co 20-150 m na latarniach, słupach, przystankach i budynkach w całej gminie, w 

ciągu najbliższych kilku lat. Ponadto z dniem 1 stycznia br. weszło w życie Rozporządzenie 

Ministra Zdrowia podnoszące 100-krotnie dopuszczalne poziomy pól elektromagnetycznych z 

zakresu mikrofalowego w środowisku (z 0,1 W/m2 na 10 W/m2 dla gęstości mocy 

mikrofalowej; z 7 V/m na 61 V/m dla natężenia składowej elektrycznej pola). Ministerstwo 

zlekceważyło przy tym opinie naukowców przeciwnych zmianom z tak znanych instytutów 

naukowych jak: Instytut Medycyny Pracy, Centralny Instytut Ochrony Pracy, Wojskowy 



Instytut Higieny i Epidemiologii, uczelni: Wojskowej Akademii Technicznej, Politechniki 

Wrocławskiej i organizacji: Polskie Towarzystwo Badań Radiacyjnych.  

Władze wielu gmin w Polsce podjęły uchwałę i wyraziły negatywne stanowisko 

wobec zmian wprowadzanych w rozporządzeniu. Na całym świecie rośnie opór wobec 

wdrażania bez konsultacji ze społeczeństwem nieprzebadanej technologii 5G, w wielu krajach 

zachodnich obywatele i organizacje pozarządowe pozywają władze centralne do sądu 

Opublikowany niedawno briefing Biura Analiz Parlamentu Europejskiego również podkreśla 

możliwość wystąpienia poważnych zagrożeń zdrowotnych w związku z wprowadzeniem 

standardu 5G. Ponadto firmy ubezpieczeniowe nie ubezpieczają od ewentualnych szkód 

wynikłych z oddziaływania PEM z uwagi na tysiące badań naukowych, które wykazały 

negatywne skutki biologiczne. NIK raportuje od 5 lat o nieprawidłowościach w ochronie 

środowiska. Ostatni raport NIK z maja 2019 r. uwidocznił, że nic się w tej materii nie 

zmieniło i nadal nie ma należytej kontroli nad emisją PEM do środowiska. Wprowadzany 

przez Ministerstwo Cyfryzacji system monitoringu SI2PEM również nie poprawi sytuacji, 

gdyż nie będzie monitorował pomiarowo rzeczywistej wartości PEM, lecz będzie poziom 

PEM dla każdego punktu wyliczał na podstawie niepełnych i niedokładnych danych z 

pomiarów i przy zastosowaniu modeli matematycznych, w których niemożliwe jest 

uwzględnienie setek parametrów propagacji pól elektromagnetycznych. W konsekwencji 

udostępniane w tym systemie dane nie umożliwią kontroli nad rzeczywistym poziomem PEM 

w środowisku. Naukowcy ostrzegają, że po wejściu rozporządzenia pomiary dopuszczalnych 

poziomów nie będą możliwe do wykonania, a na nowe poziomy PEM nie są przygotowane 

implanty, rozruszniki serca i inne urządzenia medyczne z gwarancją działania do 10 V/m 

(nowa norma: 61 V/m) 1. Na naszym niebie pokażą się dziesiątki tysięcy nowych satelitów 

wykorzystywanych w tej technologii, zakłócając obserwacje astronomiczne i zwiększając 

natężenie PEM w atmosferze. Na koniec należy zauważyć, że łączność przewodowa stanowi 

sprawdzoną i bezpieczną alternatywę dla komunikacji bezprzewodowej, na co wskazują 
polscy i międzynarodowi eksperci.  

 

Wnoszący petycję postuluje o to,  aby Rada Gminy Grzmiąca w uchwale  

1. wyraziła swoje negatywne stanowisko wobec:  

a). wielokrotnego zwiększenia od 1.1.2020 r. dopuszczalnego poziomu ekspozycji 

mieszkańców na pole elektromagnetyczne z zakresu mikrofalowego;  

b). wprowadzania standardu 5G bez wcześniejszego zbadania wpływu tej technologii na 

zdrowie mieszkańców i działanie implantów oraz bez wdrożenia właściwego systemu 

monitoringu natężenia PEM w środowisku.  

2. zaleciła, by:  

a). zdemontowano istniejące sieci Wi-Fi w szkołach tam, gdzie one istnieją, i wykonano nowe 

instalacje sieci komputerowych w oparciu wyłącznie o połączenia kablowe eternetowe bądź 
światłowodowe.  

b). nakazano przełączanie na lekcjach telefonów komórkowych w tryb samolotowy oraz 

zakazano ich używania na przerwach poza celami związanymi z informowaniem rodziców 

lub w celach alarmowych.    

3. zobowiązała się do przeprowadzenia kampanii informacyjnych dla mieszkańców nt. 

zagrożeń zdrowotnych związanych z PEM (telefon komórkowy, wifi i inne urządzenia 

bezprzewodowe)  

Zgodnie z art. 2  ustawy z dnia 14 lipca 2014 r. o petycjach petycja może być złożona 

przez osobę fizyczną, osobę prawną, jednostkę organizacyjną niebędącą osobą prawną lub 

grupę tych podmiotów, zwaną dalej „podmiotem wnoszącym petycję”, do organu władzy 

publicznej, a także do organizacji lub instytucji społecznej w związku z wykonywanymi przez 



nią zadaniami zleconymi z zakresu administracji publicznej. Petycja może być złożona  

w interesie publicznym, podmiotu wnoszącego petycję, a także podmiotu trzeciego, za jego 

zgodą. Przedmiotem petycji może być żądanie, w szczególności, zmiany przepisów prawa, 

podjęcia rozstrzygnięcia lub innego działania w sprawie dotyczącej podmiotu wnoszącego 

petycję, życia zbiorowego lub wartości wymagających szczególnej ochrony w imię dobra 

wspólnego, mieszczących się w zakresie zadań i kompetencji adresata petycji. Zgodnie z art. 

9 ustawy o petycjach petycja złożona do organu stanowiącego jednostki samorządu 

terytorialnego jest rozpatrywana przez ten organ. Zgodnie z art. 18b ustawy o samorządzie 

gminnym rada gminy rozpatruje skargi na działania wójta i gminnych jednostek 

organizacyjnych; wnioski oraz petycje składane przez obywateli, w tym celu powołuje 

komisję skarg, wniosków i petycji. 

Petycja została przekazana Komisji skarg, wniosków i petycji, która na posiedzeniu  

w dniu 4 czerwca zapoznała się z treścią petycji oraz przeprowadziła rozmowę z Wójtem 

Gminy Grzmiąca.. Komisja skarg wniosków i petycji  uznała, że nie posiada wystarczającej 

wiedzy na temat ewentualnych zagrożeń związanych z wprowadzeniem sieci 5G, dlatego  

o zdanie warto byłoby zapytać mieszkańców. Rada Gminy Grzmiąca na sesji w dniu 25 

czerwca 2020 r. podjęła uchwałę Nr XXII/144/2020 w sprawie wniosku o przeprowadzenie 

konsultacji społecznych z mieszkańcami Gminy Grzmiąca. Konsultacje zostały 

przeprowadzone w dniach 17-31 lipca 2020 r. Wzięło w nich udział 8 osób (2 były za, 5 było 

przeciw, 1 wstrzymała się od głosu). 

Na posiedzeniu w dniu 4 sierpnia 2020 r. komisja skarg, wniosków i petycji wydała 

opinię w sprawie rozparzenia petycji Koalicji Polska Wolna od 5G.  

W opinii komisji skarg wniosków i petycji postulaty Koalicji  Polska Wolna od 5G nie 

mogą zostać uwzględnione. Rada Gminy nie może zweryfikować zaleceń zawartych 

w proponowanej uchwale, ani ocenić skutków wydania takiej uchwały przez Radę Gminy 

Grzmiąca. Radni ani też pracownicy Urzędu Gminy Grzmiąca nie posiadają wystarczających 

kompetencji oraz wiedzy naukowej, aby zweryfikować stanowisko wnoszącego petycję. 
Podstawą wydania uchwały, której żądają wnioskodawcy mogłyby być jedynie rzetelne 

opracowania naukowe. Takimi opracowaniami nie dysponuje Wójt Gminy Grzmiąca oraz 

Rada Gminy Grzmiąca. Badania na temat szkodliwości działania fal elektromagnetycznych na 

zdrowie ludzkie są obecnie prowadzone przez Światową Organizację Zdrowia (WHO). 

Dotychczas nie potwierdzono tego wpływu. Należy również podkreślić, że dostępne 

opracowania i analizy co do wpływu pola elektromagnetycznego wytwarzanego przez 

urządzenia telekomunikacyjne są rozbieżne i trudno na ich podstawie wyrazić jednoznaczną 
opinię, która byłaby podstawą rozstrzygnięcia Rady Gminy. Ocena potencjalnych zagrożeń 
związanych z siecią 5G dla zdrowia mieszkańców Gminy Grzmiąca powinna nastąpić po 

przeprowadzeniu badań, które wykazałyby w sposób jednoznaczny czy takie zagrożenie 

istnieje. Tego typu specjalistyczne badania są kosztowne i nie ma na nie środków w budżecie 

gminy. Z inicjatywy komisji skarg, wniosków i petycji zostały przeprowadzone w tej sprawie 

konsultacje społeczne z mieszkańcami. Wzięło w nich udział jednak tylko 8 mieszkańców(2 

były za, 5 było przeciw, 1 wstrzymała się od głosu), trudno więc te wyniki uznać za 

miarodajne i na ich podstawie opierać stanowisko komisji. Dodatkowo trzeba zwrócić uwagę, 
że wielu mieszkańców Gminy Grzmiąca, ze względu na położenie swoich nieruchomości 

mają bardzo ograniczony dostęp do internetu. Budowany obecnie światłowód, niewątpliwie 

przyczyni się do poprawy tej sytuacji, ale obejmie swoim zasięgiem tylko część obszaru 

gminy. W takiej sytuacji trudno o jednoznaczne stanowisko Rady Gminy Grzmiąca 



przeciwko sieci 5 G bez przeprowadzenia dokładnej analizy naukowej. Rada Gminy nie ma 

podstaw do kwestionowania obowiązujących w tym zakresie ustaw i rozporządzeń.  
W związku z powyższym Komisja skarg, wniosków i petycji Rady Gminy Grzmiąca po 

zapoznaniu się z materiałami wymienionymi w petycji oraz obecnym stanem prawnym 

zarekomendowała Radzie Gminy Grzmiąca negatywne rozpatrzenie petycji Koalicji Polska 

Wolna od 5G. 

Zasady korzystania z telefonów komórkowych w szkołach zgodnie z art. 99 ustawy  

z dnia 14 grudnia 2016 r, Prawo oświatowe (tj. Dz.U. z 2020 r., poz. 910) uregulowane 

powinny być natomiast w statutach szkół co leży w kompetencji dyrektorów szkół, nie zaś 
organu stanowiącego jednostki samorządu terytorialnego. 

Rada Gminy Grzmiąca po zapoznaniu się z opinią Komisji skarg, wniosków i petycji 

nie uwzględnia postulatów zawartych w petycji Koalicja Polska Wolna od 5G.  


